



Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

الجمعية العامة الـ148 للاتحاد البرلماني الدولي

جنيف، 23 – 27 آذار/مارس 2024

C-IV/148/5-P.1

19 شباط/فبراير 2024

اللجنة الدائمة

لشؤون الأمم المتحدة

مشروع اقتراح

إصلاح مجلس الأمن التابع للأمم المتحدة

تلتزم اللجنة الدائمة لشؤون الأمم المتحدة للاتحاد البرلماني الدولي بتحقيق الإصلاح لمجلس الأمن التابع للأمم المتحدة. وفي سياق تناقص الثقة في نظام الأمم المتحدة متعدد الأطراف، تشعر اللجنة بقلق عميق إزاء الجمود الحالي في الأمم المتحدة، حيث ظل إصلاح مجلس الأمن على جدول الأعمال لعقود من دون نهاية تلوح في الأفق.

وعلى الرغم من الاعتراف الواسع النطاق بأن تشكيل مجلس الأمن لا يعكس الحقائق الجيوسياسية للقرن الحادي والعشرين، لا تزال الدول الأعضاء منقسمة بشدة، في جملة من الأمور، بشأن مسألة توسيع نطاق العضوية، والمعايير التي ينبغي بها النظر في الأعضاء الجدد، والحدود الممكنة لاستخدام الأعضاء الدائمين الحاليين والمستقبليين لحق النقض.

وترحب اللجنة بقرار الجمعية العامة 262/76 الذي يجعل الأعضاء الدائمين مسؤولين أمام الجمعية العامة كلما استخدموا حق النقض لعرقلة اعتماد قرار من مجلس الأمن. غير أن هذا التدبير ليس قوياً بما يكفي لمنع إساءة استخدام حق النقض، كما تبين من التجربة الأخيرة.

ومن دون إصلاح فعال لمجلس الأمن، تعتقد اللجنة أن الجهد الشامل المبذول لجعل النظام المتعدد الأطراف أكثر ديمقراطية وخضوعاً للمساءلة أمام الشعب سيعيق بشدة. وتتطلع اللجنة إلى قمة المستقبل لهذا العام باعتبارها فرصة لإثبات إحراز تقدم ملموس من أجل استعادة الثقة في تعددية الأطراف عندما يكون التعاون العالمي في أمس الحاجة إليها.

واستناداً إلى جلسة الإحاطة المتعلقة بإصلاح مجلس الأمن التي انعقدت في الجمعية العامة الـ147 (لواندا، أنغولا، تشرين الأول/أكتوبر 2023) والنظر في الإجراءات البرلمانية الممكنة للمضي قدماً بالنقاشات الحالية، تدعو اللجنة على وجه الاستعجال كل برلمان عضو في الاتحاد البرلماني الدولي إلى ما يلي:



1. العمل مع قيادته الحكومية وممثليه الدائمين لدى الأمم المتحدة للحصول بانتظام على معلومات مستكملة عن مقترحات إصلاح مجلس الأمن وعن التقدم المحرز في هذا الصدد؛
2. المطالبة بالاضطلاع بعملية الإصلاح بطريقة ديمقراطية وشاملة وشفافة، مع التركيز على قمة المستقبل التي ستعقد في أيلول/سبتمبر 2024 باعتبارها نقطة تحوّل حاسمة؛
3. الإعداد للتصديق على إصلاح مجلس الأمن التابع للأمم المتحدة، وفقاً لأي موافقة نهائية من الجمعية العامة ووفقاً للإجراءات الوطنية؛
4. المشاركة في العمليات البرلمانية، مثل المناقشات وجلسات استماع اللجان والقرارات، للتأثير على العملية الحكومية الدولية المؤدية إلى قمة المستقبل من أجل ضمان أن تنعكس أصوات البرلمانيين في وثيقتها الختامية، ميثاق المستقبل.





Inter-Parliamentary Union
For democracy. For everyone.

148th IPU Assembly

Geneva, 23–27 March 2024

Standing Committee on
United Nations Affairs

C-IV/148/5-P.1
19 February 2024

Draft motion

Reform of the United Nations Security Council

The IPU Standing Committee on United Nations Affairs is committed to seeing reform of the United Nations Security Council.

In the context of diminishing trust in the UN multilateral system, the Committee is deeply concerned by the current stalemate at the UN, where reform of the Security Council has been on the agenda for decades with no end in sight.

Despite widespread acknowledgment that the composition of the Security Council does not reflect the geopolitical realities of the 21st century, Member States remain deeply divided, among other things, on the question of expanded membership, the criteria by which new members should be considered, and possible limits to the use of the veto power by current and future permanent members.

The Committee welcomes resolution 76/262 of the General Assembly which makes Permanent Members accountable to the General Assembly whenever they make use of their veto power to block a resolution of the Security Council. However, as recent experience demonstrates, this measure is not strong enough to prevent misuse of the veto.

Without effective Security Council reform, the Committee believes that the overall effort to make the multilateral system more democratic and accountable to the people will be severely hampered. The Committee looks to this year's Summit of the Future as an opportunity to demonstrate meaningful progress in order to restore trust and faith in multilateralism when global cooperation is most in need.

Building on the briefing on Security Council reform held at the 147th Assembly (Luanda, Angola, October 2023) and reflecting on possible parliamentary action to advance the current discussions, the Committee urgently calls upon each IPU Member Parliament to:

1. Engage with its government leadership and its Permanent Representatives to the United Nations to obtain regular updates about proposals for reforming the Security Council as well as progress made in this regard;
2. Demand that the reform process is undertaken democratically, inclusively and transparently, and with an eye to the Summit of the Future in September 2024 as a decisive turning point;
3. Prepare for the ratification of UN Security Council reform, pursuant to any final General Assembly approval and in accordance with national procedures; and
4. Engage in parliamentary processes, such as debates, committee hearings and resolutions, to influence the intergovernmental process leading up to the Summit of the Future in order to ensure that the voices of parliamentarians are reflected in its outcome document, the Pact for the Future.

E

#IPU148